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رئيس کميسيون سلامت شورا اعلام کرد:  

واگذاری »شهروند« و »شهرآفتاب« 
يعني تاراج اموال شهر

   حکيمی پور: دستور جلسه شورا يك 
ربع مانده به شروع جلسه تغيير کرد

   حافظی: با اين تصميم، برگ سياهی 
در کارنامه شورای چهارم ثبت شد

شهروند| 60 درصد سهام فروشــگاه »ضررده 
ديروز« حالا درســت زماني كه به سوددهي رسيده 
است، همراه با »شهرآفتاب«  هزارميلياردي، يكي از 
مهم ترين سرمايه هاي شهر تهران ازسوي شهرداري 
به بانك شهر فروخته شــد، آن هم با مجوز اعضاي 
شوراي شهر تهران. البته همچنان رئيس كميسيون 
سلامت شوراي شهر تهران به عنوان يكي از مخالفان 
اين مصوبه حرف هاي زيادي در اين باره دارد: »اتفاقی 
كه روز يكشنبه درجلسه شورای شهر رخ داد؛ واقعه 
تلخ و ناگواری بود كــه در اصل اين تصميم به تاراج 
دادن اموال عمومی و شــهر بود و معتقــدم با اين 
تصميم، برگ ســياهی در كارنامه شورای چهارم 
ثبت شد و قطعا آيندگان در مورد اين اتفاق قضاوت 
خواهند كرد؛ چراكه خيانت بزرگی رخ داد.« قاليباف، 
شــهردار تهــران در تازه ترين ســخنان خود اين 
واگذاري ها را در راســتاي تحقق درآمدهاي پايدار 
شهري دانسته با اين منطق كه بهره برداري از بسياري 
پروژه ها هزينه بر است و بهتر است بخش خصوصي 
در اين زمينه فعال شود! اما نظر رحمت الله حافظي 
برخلاف عقيده شهردار است: »واگذاری »شهروند« 
و »شهرآفتاب« انحراف تلقی می شود، با اين تصميم 
درحوزه به درآمدهای ناپايدار كــه از محل فروش 
شهر است و درآمدهای غيرنقد كه بخش غيرشفاف 
بودجه شهرداری محسوب می شود، افزوده می شود، 
درحالی  كه طی ســاليان گذشته تلاش كرديم اين 
50درصد سهم بودجه را به 40درصد تقليل دهيم 
كه با اين مصوبه به حدود 78 درصد افزايش می يابد. 
براين اساس بازهم سهم غيرشفاف بودجه شهرداری 
نيز افزايش می يابد.« در تيرماه امسال اعضاي شورا 
به ممنوعيــت واگذاري و فروش »شــهروند« رأي 
دادند. اكنون حافظي هم تأييد مي كند كه: »مصوبه 
اخير شورا مغاير با مصوبه قبلي است.« موضوعي كه 
نشان مي دهد نظر بسياري از اعضاي پارلمان شهري 
تنها درعرض 3ماه ممكن اســت به جهت ديگري 
ميل كند. حالا نه تنها »شــهروند« بلكه صددرصد 
»شهرآفتاب« نيز بابت ديون شهرداري به بانك شهر 
)6 هزارو۲00 ميليارد تومان( واگذار مي شود.رئيس 
كميسيون سلامت در داشتن اين ديدگاه تنها نيست. 
حكيمی پور، رئيس كميته ميراث فرهنگی شورا هم 
انتقادات زيادي در اين باره دارد: »كميسيون برنامه 
تنها موضوع واگذاری »شهرآفتاب« را برای بررسی 
نهايی به صحن آورده بود و قرار نبود بحث واگذاری 
»شهروند« مطرح شود، اما يك ربع مانده به شروع 
جلسه، دستور تغيير كرد! شورا با تصميم اخير خود، 
مسير ترک تشريفات قانونی را برای شهرداری هموار 
كرد؛ چراكه برای واگذاری و فروش املاک شهرداری 
بايد مزايده برگزار شود.« او به ايسنا مي گويد: »تغيير 
مصوبه قبلی در مورد عدم واگذاری »شــهروند« به 
رأی گذاشته شــد. وقتی آرا را شمرديم، 16نفر بود 
اما هيأت رئيسه اعلام كرد كه 17نفر موافق هستند.« 
مجتبی شــاكری، رئيس كميته فرهنگی شورا 
مخالف ديگر اســت كه در گفت وگو با ايســنا، به 
موارد زيادي ازجمله مشخص نبودن قيمت واقعي 
»شهرآفتاب«، نقص ترک تشريفات براي واگذاري 
و اصرار شــهرداري بر واگذاري انحصاري فروشگاه 
»شهروند« و »شهرآفتاب« به بانك شهر اشاره كرد: 
»اين منطقی نيســت؛ چراكه ايــن بانك در ظاهر 
بانك شهروندان است اما در واقعيت اين بانك كاملا 
خصوصی است و هيچ ربطی به شهروندان تهرانی 
ندارد، چراكه بخشی از ســرمايه اين بانك، متعلق 
به شهرداری كلانشــهرها و بخشی ديگر مربوط به 
كارمندان شهرداری است و لذا هرگونه سودی كه به 
اين بانك برسد، به اين معنا نيست كه به شهروندان 

سودی خواهد رسيد.«

يك استاد دانشگاه آزاد اراک خبر داد:  

مرگ عقاب های صحرايی در اراک
 شهروند| بعد از ســگ ها و ميش ها و قوچ ها كه 
هرچندوقت يك بار فيلمی از آزار و اذيت يا مرگشان 
درخانه ها و حيات وحش ايران منتشر می شود، حالا 
نوبت عقاب هاســت؛ عقاب های صحرايی در اراک. 
ديروز مدرس دانشــگاه آزاد اســلامی واحد اراک و 
فعال محيط زيست خبری را اعلام كرد كه خيلی ها 
را شــوكه كرد؛ برق گرفتگــی عقاب های صحرايی 
ساكن در منطقه دفن پسماند اراک.  او با بيان اين كه 
توليدمثل اين پرنده شكاری درسيبری است، ادامه 
داد: »اين عقاب ها هرســاله در فصل پاييز از منطقه 
ســيبری به ايران آمده، به سمت منطقه دفن زباله 
اراک و تالاب ميقان كوچ می كنند و فصل زمستان 
را ميهمان اراک هستند.« آزادی راد گفت: »از آنجا 
كه عقاب های صحرايی مردارخوارند، درمنطقه دفن 
پسماند اراک سكنی می گزينند، ولی در اين منطقه 
به  دليل وجود حدود 1۲0 تير برق فشارقوی، حادثه 
برق گرفتگی برای اين عقاب ها به وقوع می پيوندد. 
درحال حاضر بيــش از 500 عقاب صحرايی در اين 
منطقه وجود دارد، همچنين حدود 5 عقاب شاهی، 
كوكور ســياه و غراب از ديگر انواع پرندگان شكاری 
در اين منطقه اســت.«  به گزارش ايســنا، او ادامه 
داد: »مشــكل اصلی و خطر واقعی كه اين پرندگان 
را تهديد می كند، وجود شــبكه برق فشار قوی در 
منطقه دفن پسماند اراک است، چراكه وجود 100 
الی 1۲0 تير برق فشــار قوی در اين منطقه موجب 
برق گرفتگی پرندگان شده است. اين مشكل در كوير 
ميقان نيز مشهود است و برق گرفتگی يكی از عوامل 

كشتار پرندگان به شمار می رود.«

رئيس جمهوری در بزرگداشت روز جهانی گردشگری: 

سیاست خارجی پايه جذب گردشگر است

هشدارهای مسئولان درباره وضع خطرناک کاخ نياوران وارد مرحله جديدی شده است 

ترک های عمیق بر تن کاخ نیاوران
   معاون وزير راه و شهرسازی: پروژه اطلس مال و گسل نياوران عامل شکاف های نياوران هستند

  سالاری عضو شورای شهر درگفت و گو با »شهروند«: شهرداری مکان اطلس مال را در ازای بدهکاری خود واگذار کرده و بايد مسير قنات های اين منطقه بررسی شود
   زارع، زلزله شناس درگفت و گو با »شهروند«: گسل نياوران بر کاخ، تأثيرات سويی داشته و اگر اين بحث جدی گرفته نشود، منجر به بحران خواهد شد

شــهروند| رئيس جمهوری با آغاز تقويم ســالانه 
گردشــگری گفت:  »اكنون بيش از گذشته برای جذب 
گردشگر آماده ايم.« اين ســخن و گفتن از ضرورت های 
توســعه صنعت گردشــگری، در همايــش روز جهانی 
گردشــگری با حضور چند تــن از وزيــران و معاونان و 
سفيران و فعالان اين صنعت حكايت از اين دارد كه دولت 
يازدهم دست روی صنعت گردشگری گذاشته تا به گفته 
رئيس جمهوری و ســخنرانان همايش، مشكل اشتغال 
جوانان حل شود و آن چيزی اتفاق بيفتد كه به سود اقتصاد، 

فرهنگ، سياست داخلی و خارجی است.
روز گذشته، حجت الاسلام والمسلمين حسن روحانی در 
جمع فعالان صنعت گردشگری به مناسبت اين روز به ايراد 
سخنرانی پرداخت و از اساس مورد نياز برای جذب گردشگر 
گفت و برای فراخواندن همه ارگان ها به توسعه اين بخش، 
به تأكيد قرآن به ســياحت كردن در زمين اشــاره كرد و 
اشارات دين اسلام مبنی بر فراگيری دانش با سفر كردن:  
»گردشگری گاهی از واجبات است. يكی از وظايف ما سفر به 
خانه خدا و زيارت ائمه است. از سوی ديگر گردشگری از نظر 
دينی اصلی لازم برای علم، دانش و رونق اقتصادی است و 
قرآن تأكيد می كند كه گاهی آموختن علم تنها در سايه 

سفر كردن امكان پذير است.«
رئيس جمهوری در آغاز ســخنان خود، گردشگری را 
يكی از سكوهای حركت به سوی پيشرفت كشور دانست 
و گفت:  »خوشــحالم كه در 3 سال اخير پيشرفت خوبی 
در حوزه گردشگری و جذب گردشــگران داشته ايم و از 
4 ميليون و 70 هزار گردشگر در ســال 91 به 5 ميليون و 
۲00 هزار نفر گردشگری در سال گذشته رسيديم و حدود 
10 درصد سالانه رشد را شاهد بوديم، اين رشد قابل قبولی 

است اما بايد رشد سريعتری داشته باشيم.«
روحانی افــزود: »تقويت صنعت گردشــگری يكی از 
راه های اشــتغالزايی و توسعه كشور و به ســود اقتصاد، 
فرهنگ، سياســت داخلی و خارجی است و امروز  شرايط 
سياسی كشور، بيش از گذشته برای جذب گردشگر آماده 
اســت و دولت يازدهم گام به گام در  مسير توسعه صنعت 

گردشگری كشور به پيش خواهد رفت.«
روحانی دستيابی به  توسعه همه جانبه مطلوب را يكی 
از مطالبات مردم از زمان مشــروطه تا امروز معرفی كرد 
و افزود:  »اســاس توسعه متوازن و جامع- نامش را هر چه 
بگذاريم- حداقل از صد سال پيش يكی از اهداف مهم ملت 
ايران بوده است. برای افزايش رفاه مردم، اشتغال  و تقويت 
 خوداتكايی در محصولات، توســعه ابعاد مختلف صنعت 
گردشگری، يكی از راه هاست و اين چنين می توان جايگاه 
ايران در منطقه و جهان را – آن طور كه در شأن ملت  ايران 

است -  ارتقاء داد.«
او تاريــخ نهضت مشــروطه، انقلاب اســلامی و دفاع 
مقدس را سه حادثه مهمی دانســت كه آثار اين دوره ها 
به عنوان بخشی از ظرفيت های گردشگری نيازمند درايت 
است: »منطقه ها، ميدان ها و خيابان هايی كه زمينه وقوع 
اين حوادث تاريخ ســاز بــوده، می تواند جاذبــه ای برای 
محققان، علاقه مندان به ســير تحول تاريخی، سياسی و 
فرهنگی باشد.« روحانی با اين توصيف و تأكيد بر اين كه 
افزايش اشتغال، جذب فناوری و ســرمايه از اهداف مهم 
دولت است  يادآور شــد:  »ايران جزء 10 كشور و به تعبير 
برخی ها 5 كشــور اول جهان از نظر جاذبه های طبيعی، 
اقليمی، تاريخی  و فرهنگی اســت. آثــار فرهنگی، تنوع 
قومی، فرهنگی، مذهبی و آداب و رسوم مختلف  می تواند 
 از جاذبه های مهم جذب گردشــگر برای كشــور باشد. «

رئيس  جمهوری با اشاره به لزوم توجه به آثار طبيعی اقليمی 
ازجمله جنگل و كوير، خــود را فرزند كوير معرفی كرد و 
گفت:   »كوير برای بسياری از ملت ها از جاذبه گردشگری 

فراوانی برخوردار است و بايد مورد توجه و سرمايه گذاری 
قرار بگيــرد و ضرورت دارد انواع جاذبه های كشــور برای 

جذب گردشگر توسعه يابد.«
او در بخش ديگری از گفته های خود، از اصولی ســخن 
گفت كه زمينه ســاز توســعه صنعت گردشگری است: 
»مسأله فرهنگ، اولين اصل است. فقط با داشتن ظرفيت 
طبيعی يا تاريخی نمی توان گردشگر جذب كرد. گردشگر 
به كشوری می آيد كه با روی گشاده مردم آن روبه رو شود 
و تحمل فرهنگی در آن جامعه بالا بوده و اخلاق به عنوان 
يك اصل اساسی مورد توجه باشد.« روحانی با اين مقدمه از 
ميهمان نوازی و اخلاق مهربانانه مردم ايران به عنوان يكی از 
خاطرات خوب گردشگرانی كه به سرزمين ما سفر می كنند 
ياد كرد و گفت كه اين منش باز هم بايد تقويت شود: »ملت 
بزرگ ايران در طول تاريخ پيروان مذاهب و اديان مختلف 
را تحمل كرده و به آن احترام گذاشــته و همواره به آداب 

و سنن، نوع لباس و رفتار ديگران احترام گذاشته است.«
سياست خارجی مســأله دوم مورد توجه روحانی بود. 
به گفته او سياست خارجی يك دولت و نحوه ارتباط آن با 
كشورهای مختلف از پايه های اساسی جذب گردشگر است 
و اگر شرايط سياست خارجی كشورمان در جهان نامطلوب 
باشــد و نتوانيم به توطئه ايران هراسی غلبه كنيم، بدون 
ترديد در جذب گردشگر هم موفق نخواهيم بود. او با اين 
توضيح شكستن ايران هراسی در جهان را يكی از افتخارات 
دولت يازدهم دانست، به طوری كه »چهره ايران با چند سال 
پيش به طور كامل متفاوت شده و اين يكی از آثار مهم برجام 
است.« چرا كه ثابت كرد »آنچه  برخی درباره ترس از ايران 
و فناوری های صلح آميز و قدرت دفاعی كشورمان مطرح 

می كردند، بی اساس است.«
روحانی در ادامه با بيــان اين كه دولت در زمينه امنيت 
كشور، سرمايه گذاری بزرگی انجام داده، بر لزوم بهره برداری 
از ثمرات اين امنيت تأكيد كرد: »امروز فقط نبايد از سايه 
درخت امنيت بهره برد، بايد از ميوه امنيت- اين سرمايه 

بزرگ- برای توسعه كشور استفاده كرد.«
رئيس جمهوری با اين مقدمه، شرايط سياسی كنونی 
را بيش از گذشته برای جذب گردشــگر آماده دانست و 
گفت:  »دولت قدم به قدم سياست تعامل سازنده با جهان 
را به عنوان يكی از پايه های اساســی توسعه كشور، پيش 
خواهد برد.اين سياســت در چشــم انداز ۲0 ساله نظام 
جمهوری اسلامی هم آمده، پس بايد با همه توان آن را اجرا 

كنيم.«
اقتصاد اصل سوم مورد توجه روحانی بود و در گفته هايش 
تأكيد كرد كه هر چه مخارج سفر به كشوری كمتر باشد، آن 

كشور جاذبه بيشتری خواهد داشت:  »يكی از سياست های 
اصولی دولت يازدهم كاهش رشــد تورم بوده است و آن 
را ادامه خواهد داد. امروز از تورم ســالانه بالای 40 درصد 
به حدود 8 درصد رســيده ايم و تورم نقطه به نقطه نيز از 
45 درصد به 7 درصد رسيده است.« روحانی با اين توضيح، 
يادآور شد كه امروز وقتی يك گردشگر هزينه سفر به ايران 
را محاسبه می كند، دغدغه ای نداشته و می تواند به درستی 

برنامه ريزی كند.
رئيس  جمهوری در ادامه تقويت زيرساخت های صنعت 
گردشگری را برای جذب گردشگر لازم دانست و گفت كه 
تلاش دولت اين است كه شبكه ملی اطلاعات و پهنای باند 
را تا جايی بگستراند كه در روستاها هم دسترسی به آسانی 
وجود داشــته باشد. او از ســوی ديگر حل وفصل مسائل 
بانكی را از پيش نيازهای ديگر دانست و تأكيد كرد كه اين 
موضوع همواره از محورهای مذاكراتی با سران كشورها بوده 
است. او در آخر توسعه زيرساخت در زمينه مواردی نظير 
حمل ونقل ريلی و هوايی و هتل ها را مورد تأكيد قرار داد و به 
همه ارگان های كشور در حوزه گردشگری توصيه كرد، به 
دنبال سود ناعادلانه از طريق گردشگری نباشند چرا كه اين 

موضوع باعث خشكيدن اين صنعت خواهد شد.
 درخواست از رئيس جمهوری 

برای تصويب طرح جامع گردشگری 
معاون رئيس جمهوری و رئيس سازمان ميراث فرهنگی، 
گردشگری و صنايع دستی از سخنرانان ديگر اين همايش 
بود كه گزارشی  از برنامه ها و سياست های جاری دولت در 

حوزه گردشگری ارايه كرد.
مسعود ســلطانی فر، رويكرد دولت يازدهم در تعامل 
و گفت و گو بــا جهان به جاي مناقشــه و تقابل، فرصت 
بي نظيري دانســت كه با اتــكاء بر عنصر ديپلماســي 
فرهنگي و اصلاح نگرش جهانيان بــه فرهنگ و جامعه 
ايراني زمينه هاي مســاعدي را براي جذب گردشــگر و 

سرمايه گذاري در اين حوزه فراهم آورده است.
سلطانی فر در بخشــی ديگر از اهميت اقتصادی اين 
صنعت برای دنيا گفت:  »گردشگري كه يكي از منابع اصلي 
درآمد و ورود ارز محسوب مي شــود، در ساير مولفه هاي 
اقتصــادي همچون اشــتغال زايي، فقرزدايــي،  افزايش 
درآمدهاي مالياتي و تراز پرداخت ها نيز نقش عمده اي دارد. 
صنعت پويای گردشگري يكي از پررونق ترين سيستم هاي 
اقتصادي جهان است و بسياري از كشورها آن را به عنوان 
منبع اصلي درآمد اشتغال، رشد بخش خصوصي و توسعه 
ساختار زيربنايي به كار بسته اند.«معاون رئيس جمهوری 
تأكيد كرد: »امروز در مجموع بيش از حدود 1750 پروژه 

دربخش گردشــگري كشــور با اعتباري معادل 40 هزار 
ميليارد تومان با نسبت هاي مختلفي از پيشرفت فيزيكي 
در كشور توســط بخش خصوصي درحال اجراست كه از 
اين تعداد 8۲0 پروژه هتل هاي يك تا 5 ستاره اند كه مجوز 
ساخت آنها دريافت شده و درحال تكميل اند. در دو سال 
اخير 35 هتل 4 و 5 ســتاره با اعطاي تسهيلات تكميل و 
به بهره برداري رسيده اند. همچنين براي تكميل تعداد 70 
هتل در دست احداث 800 ميليارد تومان از منابع صندوق 
توسعه ملي استفاده كرده ايم و از محل منابع داخلي بانك ها 
هم مبالغ متنابهي تســهيلات به طرح هــاي پروژه هاي 
گردشــگري تزريق شده اســت.  به گفته رئيس سازمان 
ميراث فرهنگی بلافاصله بعد از اجــراي برجام تعاملات 
بســياري با ســرمايه گذاران متقاضي احداث واحدهاي 
گردشگري انجام شــد كه نزديك به ۲0 مورد آن ديدار با 
سرمايه گذاران خارجي بوده. »به عنوان نمونه مي توان به 
توافقنامه اي با دو گروه سرمايه گذاران خصوصي تركيه و 
يك گروه از سرمايه گذاران آلماني اشاره كنم كه با آنها براي 
احداث ۲5 هتل 5 ستاره در پنج سال آينده توافق كرده ايم.« 
تســهيل در صدور رواديد فرودگاهی موضوع ديگر مورد 
توجه ســلطانی فر بود كه زمان آن براي اتباع 190 كشور 
دنيا به 3 ماه افزايش و روند لغو رواديد با كشورهاي مختلف 
سرعت بيشتري يافته  است. او با اين توضيح از عملياتي 
شدن صدور ويزاي الكترونيك تا پايان سال خبر داد. معاون 
رئيس جمهوری همچنين با اشــاره به تهيه طرح جامع 
گردشگری توسط اين سازمان گفت:  » اين طرح مراحل 
پايانی خود را طی می كند و تا پايان سال برای تصويب به 
دولت تقديم خواهد شــد.« او در ادامه از رئيس جمهوری 
درخواست كرد تا دستورات لازم را برای تصويب اين طرح 

صادر كند.
 16ميليون گردشگرخارجی 
حاصل کار فعاليت سال اخير

مرتضی رحمانی موحد، معاون گردشــگری سازمان 
ميراث فرهنگی، صنايع دســتی و گردشگری هم با ايراد 
سخنرانی مختصری، آمار 16 ميليونی گردشگر خارجی 
و 3.5 ميليارد ســفر داخلی را كارنامه موفق سه ســال و 
نيمه دولت يازدهم در گردشگری دانست. او گفت: »ورود 
16 ميليون گردشگر خارجی برای ايران حدود ۲4 ميليارد 
دلار درآمد ارزی داشته و از اين جهت اين صنعت يك سر و 
گردن بالاتر از ساير صنايع در كشور ايستاده است.« رحمانی 
موحد زيرســازی در گردشــگری داخلی را باعث ارتقای 
توان در جذب گردشگری خارجی عنوان كرد و از شرايط 
پسابرجام به عنوان عامل تسهيل كننده به ياری اين صنعت 

ياد كرد.
معاون گردشگری، همچنين در حاشيه اين همايش، در 
پاسخ به خبرنگار »شهروند«، درباره دليل ناتوانی ايران در 
جذب گردشگران كشور روسيه و موفقيت اين كشور در 
جذب گردشگران ايرانی گفت:  » جذب گردشگر به سرعت 
حادث نمی شود، چون گردشــگری فرايندی درازمدت 
است.«  رحمانی موحد، آمار ورودی گردشگران روس به 
ايران را ســالانه در حدود ۲5 هزار نفر اعلام كرد و افزود:  » 
اميدواريم در سال های آتی ورودی افزايش يابد و بتوانيم 
بخشی از انتظارات گردشگران را برآورده كنيم. روسيه برای 
 ما كشور هدف است و برای جذب گردشگران اين كشور، در

برنامه ريزی هايمان درحال آماده ســازی زيرســاخت ها 
هستيم. از تبليغ و اطلاع رسانی گرفته تا فعال كردن دفاتر و 
شركت در نمايشگاه ها در دو سال اخير. از طرفی رشد خوبی 
در آمار نسبت به سال های قبل داشته ايم و به تبع روس ها و 
هر گردشگری انگيزه هايی در نظر دارد، شايد تامين كننده 
نياز های آنها نباشيم. اما به نظر من، ما توانايی جذب بخشی 

از گردشگران مسلمان و يا فرهنگی اين كشور را داريم.«

محمد باقرزاده|  سال ها پيش فتحعلی شاه قاچار باغ 
ييلاقی خود را در نيزاری كه بعدها نام »نياوران« به خود 
گرفت، بنا كرد و پس از او هركس به قدرت رســيد، كاخ 
تازه ای در اين باغ ساخت يا بناهای قبلی را مرمت كرد تا 
درنهايت بنايی با مســاحت 9هزار مترمربع، سكونتگاه 
محمدرضا پهلوی و خانواده اش شــود. پــس از انقلاب و 
در ســال 60 اين باغ به وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
تحويل داده شــد تا در ســال 65 كاخ موزه نياوران برای 
نخستين بار گشايش يابد و در سال 77 به عنوان اثری ملی، 
ثبت شــود اما مطابق ادعاها، كاخ موزه نياوران اين روزها 
حال و روز چندان مناسبی ندارد و نيازمند توجه و نگهداری 
بهتری است؛ اين موضوع را بعضی مديران و ناظران شهری، 
كارشناســان معماری و همچنين متخصصين موضوع 
گسل و زمين لرزه بيان می كنند. دراين باره ديروز »محمد 
شكرچی زاده«،  معاون وزير راه وشهرسازی با اشاره به نقشه 
گسل های تهران گفت: »كاخ نياوران روی گسل زلزله قرار 
دارد و بازديدهای انجام شده، حاكی از آن است كه اين كاخ 
با مشكلات عمده ای مواجه شده و ترک ها و شكاف های 
عميقی در آن ايجاد شده كه بازديد عمومی را مختل كرده و 
درعين حال آسيب های جدی، به بنای تاريخی وارد آورده 
اســت.« رئيس مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازی 
به آسيب های ناشــی از پروژه اطلس مال كه در  سال 89 
عمليات ساخت آن آغاز و درنهايت  سال 94 به بهره برداری 
رسيد، هم اشاره كرد: »بازديدها از پروژه اطلس مال كه با 

فاصله بيش از 400متر از كاخ قرار دارد، نشــان می دهد 
گود بيش از 40متــری در آن محل ايجاد شــده و برای 
كاخ مشكلاتی ايجاد كرده كه نياز به تحقيقات جدی تر و 
بيشتری را می طلبد. از طرف ديگر برای احداث پاركينگ 
كوروش كه حدود 30متر عمق داشــت، مسير دوقنات 
تغيير كرد، درحالــی  كه پروژه اطلس مــال گودبرداری 
40متری دارد و به مراتب خطرات بيشتری را برای محيط 
پيرامون خود ايجاد خواهد كرد.« بــه گفته معاون وزير 
راه وشهرسازی، علاوه بر وجود گســل در تهران، پديده 
فرونشست هم مخاطره ای است كه شهر را تهديد می كند 
و بايد مناطقی كه گســل زلزله دارند، مورد توجه جدی 
دســتگاه های مجری قرار گيرند. رئيس مركز تحقيقات 
راه، مسكن و شهرسازی ادامه داد:   »فعاليت های توسعه 
شهری اعم از عمليات مترو و گودبرداری هايی با عمق زياد، 
با توجه به حساس بودن منطقه تهران و مخاطرات ديگری 
كه به طور طبيعی وجود دارد، بايد با نهايت دقت و توجه به 

ضوابط و قوانين باشد.«
با گسل نياوران چه بايد کرد؟

گسل نياوران درشــمال تهران يكی از خطرناک ترين 
گسل های پايتخت است كه براســاس آمارها ۲ ميليون 
و۲00 هزار نفر روی آن ســاكن هســتند و آثــار ملی و 
فرهنگی زيادی هم در اين منطقه و در تيررس اين گسل 
قرار دارند. چند سالی است كه كارشناسان از لزوم توجه 
جدی به آسيب های احتمالی اين گسل سخن می گويند. 

دراين باره »مهدی زارع« كارشــناس زلزله شناســی به 
»شهروند« می گويد: »گسل نياوران با طول 15كيلومتر از 
ميدان نياوران می گذرد و يكی از عميق ترين گسل های 
شهر است. بايد توجه شود كه در اين منطقه نبايد ترافيك 
و ازدحام انسان ها ايجاد شود، بلكه برعكس بايد بر ايجاد 
فضای سبز تأكيد شود. اين گسل همچنان كه قبلا بيان 
شد، روی آثار همچون كاخ نياوران تأثيرات سويی داشته 
و اگر اين بحث جدی گرفته نشود، منجر به بحران خواهد 

شد.«
»اطلس مال« و تحقيقاتی که صورت نگرفت

»اطلس مال«، يكی از عظيم ترين پروژه های شــهری 
تهران است كه با 6 طبقه پاركينگ، 19 طبقه واحدهای 
اداری و تجاری و زيربنای كل 136 هزارو966متر درمحل 
پاركينگ سابق پارک نياوران ساخته شده است. احداث 
چنين بنای عظيمی درچند قدمی كاخ مــوزه نياوران 
اعتراض برخی كارشناســان و اعضای شورای شهر را به 
 همراه داشته است. »محمد سالاری« رئيس كميسيون 
معماری و شهرسازی شورای شــهر تهران درباره تأثير 
اين مجتمع بر ايجاد شكاف در كاخ نياوران به »شهروند« 
می گويد: »هنوز بررســی های دقيقی دراين باره صورت 
نگرفته، ولی اين احتمال وجود دارد كه مســير قنات ها 
گرفته  شده باشــد. بحث اساسی اين اســت كه درباره 
پروژه هايی كه نياز به گودبــرداری عميق دارند، پيش از 
مجوز ســاخت مطالعات ژئوتكنيك خاص درباره وضع 

قنات ها يا كانال های شهری انجام شود. شهرداری مدعی 
اســت كه اين موارد را سازمان نظام مهندسی بايد لحاظ 
كند كه تا اندازه ای هم درست می گويد، ولی وضع قنات ها 
متفاوت است. در بحث قنات ها خود شهرداری مسئوليت 
مستقيم دارد.« اين عضو شورای شهر تهران با تأكيد بر لزوم 
تهيه اطلس مال جامع قنات  های تهران و لحاظ كردن اين 
موضوع پيش از هر مجوز ساختی، درباره مجوز اطلس مال 
می گويد: »همچنان كه يك ســال پيش در شورای شهر 
تذكر دادم، در اين پروژه شركت احداث كننده اين مجتمع 
تقصيری نــدارد؛ چراكه مطالباتی از شــهرداری تهران 
داشتند و شهرداری اين مكان و ملك را در ازای بدهكاری 
خود واگذار كرده و مجوز ســاخت داده است. آنچه مهم 
اســت، لزوم مطالعات جامع درباره قنات ها، انشــعابات 
زيرزمينی و فاضلاب پيش از مجوز ساخت است. در مورد 
اين مجتمع به طور دقيق مشــخص نيست كه آيا مسير 
قناتی تغيير كرده است يا نه، اما با توجه به قنات های فراوان 
در منطقه نياوران اين امكان وجود دارد.« سالاری درپايان 
ضمن اشاره به مشكلات ايجادشده ناشی از اين مجتمع 
تجاری بزرگ می گويد: »درس ما از اين موضوع اين است 
كه نظارت رســانه ای، نظارت شورا و نظارت كارشناسان 
می تواند مانع از كارهای غيركارشناسی شود و آسيب ها را 
قبل از تبديل به بحران، كنترل كند. اين موضوع و توجه 
زمانی جدی تر و ضروری می شــود كه بحث آثار ملی و 

فرهنگی نيز درميان باشد.« 

خبر

   معاون گردشگری  سازمان ميراث فرهنگی در گفت و گو با »شهروند«:    هر سال 25 هزار گردشگر روس به ايران می آيد، اما اين برای ما کم است
 رئيس سازمان ميراث فرهنگی : ساخت ۷۰ هتل 5 ستاره در دستور کارقرار گرفته است

روي خط خبر

واکنش وزيرعلوم به اعتراض های دانشجويان 
درباره هزينه های سنوات

 آيین نامه جديد آموزشی 
عطف به ماسبق نمی شود

ايلنا| وزيرعلوم تأكيد كرد كه آيين نامه جديد 
آموزشی كارشناسی ارشد و دكترای تازه امسال 
ابلاغ شده و عطف به ماسبق نمی شود و مربوط به 

آينده است.
محمد فرهــادی، وزيرعلوم دربــاره اعتراض 
دانشجويان به هزينه های سنوات گفت: »درمورد 
مقطع كارشناســی، در آيين نامه آموزشــی كه 
در سال 93 ابلاغ شد، گفته شــده  است كه اخذ 
هزينه های ســنوات عطف به ماسبق نمی شود، 
بنابراين می بايســت از دانشجويانی كه مشمول 
سنوات می شوند، اما خودشــان مقصر نبودند و 
كوتاهی و اهمــال كاری به آنها برنمی گردد، بلكه 
از فراهم نبودن امكانات ناشی می شود، هزينه ای 
گرفته نشود؛ البته برخی از دانشگاه ها اينچنين 
عمل نكردند و برخی دانشــجويان را مشــمول 
سنوات كردند كه دستور عودت اين پول ها به اين 
دانشگاه ها ابلاغ شده اســت.«  وی ادامه داد: »دو 
يا سه دانشــگاه اين پول را از مقاطع كارشناسی 
گرفته اند كه بايد پول را به دانشــجو بازگردانند؛ 
البته ممكن است، اين دانشگاه پولی برنگردانند؛ 
بلكه به حســاب پايان تحصيل دانشجو بگذارند 
و در زمان تســويه اين پول حساب خواهد شد.«  
فرهادی در ادامه گفت كه آيين نامه جديد آموزشی 
كارشناسی ارشد و دكترای تازه امسال ابلاغ شده و 

عطف به ماسبق نمی شود و مربوط به آينده است.
وزيرعلــوم با بيان اين مطلب كــه مدت مجاز 
تحصيلی برای دانشجويان مقاطع كارشناسی 8 
ترم، برای دانشجويان مقطع كارشناسی ارشد 4 
ترم و همچنين برای دانشجويان مقطع دكترای 
8 ترم است، ادامه داد: »درصورتی كه به طور مثال 
استاد راهنما تشــخيص دهد كه مدت تحصيل 
دانشــجو بيش ازحد قانونی و براساس آن چيزی 
كه در آيين نامه آمده باشد، دانشجو بابت آن مدتی 
كه اضافه تر بايد تحصيل كند، پولی نمی پردازد، اما 
اگر دانشجو خود مقصر طولانی شدن مدت ادامه 

تحصيل باشد، هزينه را بايد بپردازد.« 
همچنين شريعتی؛ معاون آموزشی وزارت علوم 
درباره جزييات آيين نامه جديد آموزشی در مقطع 
كارشناسی و تحصيلات تكميلی گفت: »درمقطع 
كارشناسی پيش بينی شده كه دانشجو درشرايط 
خاص با تصويب شورای آموزشی دانشگاه تا دو ترم 
اضافه سنوات داشته باشد و تعيين هزينه دو ترم 
برعهده هيأت امنای دانشگاه است؛ به اين معنی 
كه هيأت امنا می تواند درشرايط خاص هزينه را 
صفر در نظر بگيرد. وی همچنين بر اين موضوع 
تأكيد كرده اســت كه چنانچه دانشگاهی خلاف 
آيين نامه عمل كند، وزارت علوم بررسی و نظارت 

خواهد كرد.« 

در ميزگرد بررسی وضع مدارس مناطق محروم 
عنوان شد 

شناسايی 1300 کلاس خشتی 
درکشور

شــهروند| معاون وزير و رئيس ســازمان 
نوســازی مدارس كشور از شناســايی 1300 
كلاس خشتی دركشور خبر داد و گفت: »حدود 
50 درصد اين مدارس در سيستان وبلوچستان 

قرار دارند.«
مرتضی رئيسی كه در برنامه گفت وگوی ويژه 
خبری در ميزگردی با حضور رئيس كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس و نوروزی مديرعامل 
بنياد بركت بــا موضوع بررســی وضع مدارس 
مناطق محروم صحبت می كرد، گفت: »درحال 
حاضر تمام نگرانی ما از كلاس های خشت و گلی 
است كه با همراهی مجلس و حمايت كميسيون 
تحقيقات اين تعداد كاهش يافته و اميدواريم تا  

سال آينده جمع آوری شود.«
به گفتــه او، درحال حاضر 107 هــزار واحد 
آموزشــی داير دركشــور وجود دارد كه حدود 
10 درصد مدارس آن به صــورت دو نوبتی اداره 
می شــوند و 530 هــزار كلاس درس دراختيار 
دانش آموزان بخش دولتی اســت: »ما دركشور 
مدارس تك نفره هم داريم و با اين وجود فضای 
آموزشی در روســتاها به مراتب بهتر از شهر ها و 

كلانشهر ها است.«
محمدمهــدی زاهــدی رئيس كميســيون 
آموزش و تحقيقات مجلس هم بــا ارايه آماری 
از مدارســی كه نياز به بازســازی دارند، گفت: 
»در كل كشــور حدود 1۲0 هزار كلاس درس 
نياز به بازســازی، تعمير و تخريب دارند. از اين 
آمار تعداد كمی از كلاس ها كپری هســتند كه 
آن هم درمناطق خــاص مانند جنوب و كرمان 
و سيستان وبلوچســتان اســت.« او ادامه داد: 
»براساس آنچه مسئولان وزارت  آموزش وپرورش 
گفته اند و مــن درجريان قــرار گرفتم، حدود 
107 هزار مدرســه دركشــور وجــود دارد كه 
30درصدشــان نيازمند نوســازی، تخريب و 

بازسازی است.«
نــوروزی، مديرعامــل بنياد بركــت  هم در 
اين ميزگرد حضور داشــت. وی  اســتان های 
سيستان وبلوچستان، هرمزگان، آذربايجان غربی 
و البرز را به عنوان اســتان های محروم آموزشی 
اعلام كرد و گفت: »تمركز بيشتر بنياد روی اين 4 
استان است، به ويژه اين كه امروز به دستور رئيس 
دفتر مقام معظم رهبری درپاسخ به درخواست 
نماينده ولی فقيه در استان سيستان وبلوچستان 
قرار شد تعداد مدارس درحال ساخت اين استان 

تا آخر امسال به 110 مدرسه برسد.«
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